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A legfontosabb kérdések az MTA
kutatóhálózati ingatlanvagyonának sorsáról
Miért van szükség a kutatóhálózati ingatlanok eladására?
A kutatóhálózat 2019-es leválasztásával a kutatóintézetek az ELKH, MKH, majd HUN-REN MKH néven
az Akadémiától független irányítás alá kerültek, költségvetésüket az MTA-hoz hasonlóan külön
költségvetési fejezetben biztosítja az állam. Az ingatlanok és ingóságok nem követték a hálózat
sorsát, azok az MTA köztestületének magántulajdonában maradtak. A Kormány az MTA-törvény
módosításával biztosította az ingatlanok ingyenes és határozatlan ideig tartó használatát az intézetek
számára.

Ezzel különvált az ingatlanok tulajdonjoga és a fenntartásukhoz és fejlesztésükhöz szükséges forrás,
valamint az intézetek irányítása. A helyzet tarthatatlanságát az MTA beadványára válaszul az
Alkotmánybíróság is megerősítette. A jelenlegi struktúrában az MTA tulajdonosi (vagyoni) érdekei és a
kutatóhálózat fejlesztésének, működtetésének érdekei sok esetben akár egymással ellentétes
feladatokat is róhatnak mindkét félre. Ezeket összeegyeztetni, valamint kezelni a mindennapi
működés során felmerülő kérdéseket, csak mindkét fél rendkívüli rugalmassága mellett lehetséges. A
jelen konstrukció nem alkalmas nagyobb, a kutatási hálózat igényeinek megfelelő beruházások
lebonyolítására és az abból eredő tulajdonjogi kérdések kezelésére sem.

Hogyan került ez a vagyon az Akadémiához?
Az akadémiai törzsvagyon (pl. a Székház épülete) mellé az MTA 2007-ben kapta tulajdonba a
korábban is az MTA-kutatóhelyek által használt, de állami tulajdonú, kutatási célú ingatlanokat. A
tulajdonba adás célja az volt, hogy a használó, a fenntartó és a tulajdonos egyetlen szervezetben
hatékonyan tudjon gazdálkodni a rábízott ingatlanokkal a tudományos kutatás végzése érdekében.

Mely ingatlanokat adja el az Akadémia?
Az értékesítendő ingatlanok a 2019 óta törvényi kötelezettségénél fogva ingyenes használatba adott,
kutatási célt szolgáló, jelenleg is a kutatóintézetek által használt ingatlanok. Néhány kivételes
esetben, ahol a kutatási célú használat nem áll fenn, illetve az Akadémia tulajdonjoga történeti vagy
egyéb praktikus okból fenntartandó (például, mert az ingyenes használatba adott ingatlanrész egy
nagyobb, más célra használt ingatlan része), ott az Akadémia megtartja a tulajdonát. Az
értékesítendő kör tehát nem egyezik meg a törvényi kötelezettséggel a kutatóhálózat használatába
adott teljes akadémiai ingatlanvagyonnal, amelyről korábban értékbecslés készült.

Az értékesítendő ingatlanok listája ide kattintva olvasható.

Mennyit ér ez a vagyon?
Az MTA által készített értékbecslés alapján az adásvételben érintett ingatlanok összértéke 130,9
milliárd forint. Az értékbecslésben szereplő összeg tehermentes, üres állapotot feltételez, nem veszi
figyelembe sem a törvény által előírt ingyenes használatot, sem az ennek eltörlése esetén is fennálló
kutatóhálózati foglaltságot. Ezek jelentős értékcsökkentő tényezők.

https://mta.hu/data/dokumentumok/egyeb_dokumentumok/2024/FAQ_mell%C3%A9klet.pdf
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Mennyit kínál érte a kormány?
80 milliárd forintot.

Milyen okai vannak az értékbecslés szerinti és az ajánlati ár
közötti eltérésnek?
A kutatóintézeti használat és a törvényi kötöttség értékcsökkentő hatása mellett a nemzeti
vagyontörvény alapján állami vásárlás esetén a vételárból levonandó a tulajdonjog megszerzése óta
az ingatlanokon végzett állami beruházások összege. (Így például egy most 13,7 milliárd forintra
becsült, néhány éves kutatási épület esetében az építés teljes 5,3 milliárdos költsége levonandó.) Az
összes érintett ingatlanra nézve ez 20 milliárd forintot is meghaladó tétel, amit levonva az MTA
értékbecslés szerinti 130,9 milliárd forintból, 18%-ra tehető az az értékcsökkenés, amely a kötött
kutatóintézeti funkcióból és a foglaltságból ered. A kínálati ár mindezek ismertében méltányos,
miközben a teljes ingatlantömeg jelentős része e feltételek mellett a piacon nem forgalomképes.

Mi az Akadémia fő érve az eladás mellett?
Az Akadémia számára az elsődleges szempont, hogy hozzájáruljon a kutatóintézetek működtetésének
optimális körülményeihez. Ennek egyik fontos feltétele, hogy a tulajdon annak a kezében legyen, aki
azt használja, és a fejlesztéséhez szükséges forrásokkal rendelkezik. A kutatási hálózat autonóm
működésének is fontos eleme, hogy saját tulajdonnal rendelkezhessen, amelyet korábban a törvény
nem tett lehetővé. A jelen állapot hosszú távon fenntarthatatlan, az Akadémia tulajdonosként nem
rendelkezik sem a szükséges jogosítványokkal, sem a forrással az ingatlanok fejlesztéséhez, és nem
is vállalhatja a felelősséget a tőle függetlenül működő kutatóhálózat ingatlanfejlesztési prioritásainak
kialakításáért. Az új ingatlanberuházások által megszűnne a jelenleg kizárólagos MTA-tulajdon, amely
még körülményesebbé tenné a működést.

Mi volt az Akadémia Elnökségének álláspontja a november
26-ai elnökségi ülésen?
Az Elnökség nagy többséggel támogatta azt az előterjesztést, amely a Közgyűlés számára a
kutatóhálózati ingatlanvagyonra érkezett ajánlat elfogadását javasolja. Az eladásról a Közgyűlés a
december 11-ei rendkívüli ülésén dönt.

Mire fordítja majd a pénzt az Akadémia?
Erről nincsen még döntés. A Közgyűlés támogató döntése esetén az Akadémia szabadon dönt az
összeg felhasználásáról azzal, hogy az Elnökség prioritásként tekint az alapkutatások támogatására.
Az elkülönítve kezelt vételár felhasználására az Elnökség szakértői bizottsága tesz javaslatot. A
vételárat az Akadémia 2025-ben kapja meg, de kötelezettséget vállalt arra, hogy abból 69 milliárd
forintot csak 2027-től használ fel. Ez idő alatt az összeget befekteti.

Mondott-e véleményt az Akadémia az új HUN-REN-
törvénytervezetről?
Az Akadémia megküldte észrevételeit a törvénytervezethez, amelynek nagy részét figyelembe vették,
néhány pontról még folyamatban vannak a tárgyalások. Az Akadémia javaslatai itt olvashatók.

https://mta.hu/data/dokumentumok/egyeb_dokumentumok/2024/HUN-REN_tv_MTA_velemeny_v%C3%A9gleges.pdf
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Az Akadémia figyelemmel kíséri és tiszteletben tartja a HUN-REN főigazgatóinak és igazgatóinak a
törvénnyel kapcsolatos álláspontját.

Hogyan kapcsolódik a kutatóintézeti vagyon eladása az új
HUN-REN-törvénytervezethez?
Az eladásról folyó tárgyalások és a HUN-REN-törvény beterjesztése és vitája párhuzamosan zajlanak.
Mivel a HUN-REN jelenleg nem rendelkezhet saját ingatlantulajdonnal, a HUN-REN-nek történő
vagyonjuttatás csak a törvény elfogadása után válhat lehetővé.
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